
 

Protokół nr 1/16 

z posiedzenia Komisji Oświaty, 

Kultury Sportu Zdrowia i Spraw Socjalnych 

z dnia 14.01.2016 r. 

W posiedzeniu uczestniczyli członkowie wg załączonej listy obecności:  

oraz zaproszeni goście: 

1. Wiesław Barabasz – Przewodniczący Rady Miejskiej w Paczkowie. 

2. Katarzyna Rolka – Naczelnik Wydziału Oświaty Urzędu Miejskiego w Paczkowie. 

Posiedzenie odbyło się w Urzędzie Miejskim w Paczkowie. Rozpoczęło się o godzinie 1200 a 

zakończyło o godz.1330. 

Wszystkich przybyłych przywitała Przewodnicząca Komisji Beata Korytkowska. Następnie 

przedstawiła porządek posiedzenia: 

1. Opracowanie planu pracy Komisji na 2016 r. 

2. Sprawy bieżące. 

Do pkt 1.  

Komisja opracowała plan pracy Komisji na 2016 r.: 

I KWARTAŁ  

1. Przedstawienie sprawozdania (w tym finansowego) z realizacji Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Gminnego Programu 

Profilaktyki i Przeciwdziałania Narkomanii na terenie Gminy Paczków w 2015 r. w tym: 

podział środków, profilaktyka (metody i skutki jej oddziaływań), formy pomocy dla dzieci z 

rodzin patologicznych i osób znajdujących się w trudnych warunkach życiowych . 

2. Zapoznanie się z przedsięwzięciami w obszarze promocji miasta w roku 2016. 

- Działania doraźne i strategiczne w zakresie promocji kulturalnej.  

- Współpraca ze społecznościami lokalnymi i regionalnymi. 

3. Wyjazd do placówek oświatowych na terenie Gminy Paczków w celu zapoznania się z ich 

funkcjonowaniem. 

4. Opiniowanie projektów uchwał na sesje Rady Miejskiej, 

5. Sprawy bieżące. 

II KWARTAŁ 

1. Opinia w sprawach wykonania zadań budżetowych Gminy  w 2015 roku w działach:  

- Biblioteka   

- Ośrodek Pomocy Społecznej   

- Ośrodek Kultury i Rekreacji  



- Gminne Centrum Sportu i Rekreacji  

- placówki oświatowe. 

2. Sprawozdanie z działalności organizacji i stowarzyszeń sportowych za 2015 r. - 

Wykorzystanie udzielonych dotacji w działalności klubów. 

3. Informacja o przygotowaniu miasta i Gminy do sezonu turystycznego.  

- Oferta wakacyjna dla mieszkańców . 

- Omówienie przygotowań do obchodów Dni Paczkowa w 2016 i  Gminnych Dożynek. 

4. Wyjazd do placówek oświatowych na terenie Gminy Paczków w celu zapoznania się z ich 

funkcjonowaniem. 

5. Opiniowanie projektów uchwał na sesje Rady Miejskiej . 

6. Sprawy bieżące. 

III KWARTAŁ 

1. Sprawozdanie z prac Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy 

w Rodzinie. 

2. Osiągniecia sportu szkolnego w roku szkolnym 2015/2016 oraz wyniki osiagnięć 

edukacyjnych: konkursów przedmiotowych i tematycznych w Gminie Paczków. 

3. Omówienie Raportu o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Paczków za rok szkolny 

2015/2016. Plany i kierunki rozwoju oświaty w Gminie Paczków. 

4. Wizja lokalna GCSiR w Paczkowie 

5. Opiniowanie projektów i uchwał na sesje Rady Miejskiej. 

6. Sprawy bieżące. 

IV KWARTAŁ 

1. Zaopiniowanie Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Programu Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2017. 

2. Program współpracy z organizacjami pozarządowymi na 2017 rok. 

3. Projekt budżetu Gminy Paczków na 2017 r.  

4. Opracowanie planu pracy Komisji na rok 2017. 

5. Opiniowanie projektów uchwał na sesje Rady Miejskiej. 

6. Sprawy bieżące. 

W. Kurowska zaproponowała, aby w I kwartale w punkcie „Współpraca ze społecznościami 

lokalnymi i regionalnymi” zaprosić na posiedzenie Prezes Lokalnej Grupy Działania „Nyskie 

Księstwo Jezior i Gór”. 

 

 

 



Do pkt 2. 

B. Wiśniowski odczytał pismo w sprawie funduszu socjalnego dla emerytowanych nauczycieli z 

przedszkoli prowadzonych obecnie przez Stowarzyszenia. 

K. Rolka poinformowała, że w 2011 r. przekazano przedszkola prowadzone przez Gminę na 

terenach sołectw do prowadzenia stowarzyszeniom. Nie było likwidacji przedszkoli, tylko 

nastąpiło przekazanie. W związku z tym wszyscy nauczyciele emerytowani, którzy funduszem 

zakładowym byli przypisani do tych poszczególnych przedszkoli, teoretycznie przeszli do 

stowarzyszeń. 

W. Kurowska przypomniała, że nauczyciele ci na emerytury odchodzili z placówek 

prowadzonych przez Gminę, nie przez stowarzyszenia. 

K. Rolka poinformowała, że ustawa o funduszu socjalnym nakazuje utworzenie takiego funduszu 

w przypadku, gdy pracodawca zatrudnia co najmniej 20 pracowników. Ponieważ przedszkola 

jednooddziałowe są traktowane jako osobne placówki w związku z tym stowarzyszenia nie mają 

więcej niż 20 pracowników, więc nie ma obowiązku tworzenia funduszu socjalnego. Powstała 

luka prawna. Pracownicy chcieliby być gdzieś przypisani i być objęci funduszem, a tego zrobić 

nie można. W 2011 r. Gmina wystąpiła do Ministerstwa z pytaniem, czy można tych 

pracowników objąć funduszem w wyznaczonej innej placówce, którą prowadziłaby Gmina? 

Ministerstwo odpowiedziało wprost, że przedszkola nie zostały zlikwidowane tylko przekazane 

do prowadzenia. Art. 53 dot. sytuacji, gdy jakaś placówka jest zlikwidowana i jest wówczas 

obowiązek wskazania innej placówki. Jeżeli placówka nie jest zlikwidowana, to organ 

prowadzący nie ma podstaw prawnych, do przeniesienia emerytowanych pracowników, do innej 

szkoły w celu objęcia ich świadczeniami z funduszu. 

J. Dziasek poinformował, że w placówkach prowadzonych przez stowarzyszenia, nie ma 

obowiązku prowadzenia funduszu świadczeń socjalnych i nawet pracownicy, którzy pracują nie 

korzystają z funduszu. 

W. Kurowska zauważyła, że faktem jest, że osoby te są poszkodowane. 

K. Rolka odpowiedziała, że jeżeli byłyby placówki zlikwidowane to pracownicy zostaliby 

przypisani do innych placówek, ale tak nie było. Jeżeli obecnie któreś stowarzyszenie oddałoby 

prowadzenie któreś placówki Gminie, to Gmina decydowałaby co dalej z placówką, czy nadal 

będzie utrzymywana, czy też zlikwidowana. Wszystkie wnioskujące otrzymały od Gminy 

odpowiedź w 2011 r., gdzie dołączono kserokopię pisma z Ministerstwa. Obecnie znowu złożyły 

wniosek. Ona wystąpiła o wydanie opinii od radcy prawnego. Radczyni podtrzymała poprzednią 

decyzję. Odpowiedź otrzymały wnioskodawczynie, że poprzednie stanowisko Gminy w tej 

sprawie zostaje podtrzymane. 



G. Konat poinformowała, że p. była pracownikiem zlikwidowanej szkoły podstawowej Nr 1 w 

Paczkowie. Miała wygrany wyrok sądowy. Uważa, że jest to osoba poszkodowana, która 

pracowała w SP Nr 1, która to szkoła została zlikwidowana.  

K. Rolka przypomniała, że jak szkoła była likwidowana, to osoba ta jeszcze nie była 

nauczycielem emerytowanym, w związku z tym, ten przepis nie dotyczy SP Nr 1. Emerytem 

danej placówki jest ten nauczyciel, który odchodzi z niej na emeryturę. 

G. Konat zauważyła, że być może jest inny przepis, z którego pracownik mógłby skorzystać. 

 K. Rolka poinformowała, że w którymś momencie może okazać się, że trzeba będzie jakieś 

przedszkole zlikwidować. Wówczas stowarzyszenie odda Gminie placówkę, a Gmina podejmie 

uchwałę o likwidacji, wskazując placówkę, do której będą przypisani pracownicy emerytowani. 

J. Dziasek poinformował, że emerytowani nauczyciele ze zlikwidowanej Szkoły Podstawowej Nr 

1 w Paczkowie zostali przypisani do Gimnazjum. 

G. Konat poinformowała, że stało się to dopiero po odwołaniach. Nauczyciele musieli bardzo 

długo interweniować, ona przez to przechodziła, dlatego wie. Nie wszyscy zwolnieni nauczyciele 

otrzymali pracę w jednostkach publicznych. 

W. Kurowska zauważyła, że w tej sprawie nie mówi się o zapewnieniu komuś pracy, tylko o 

emerytowanych pracownikach. 

G. Konat zauważyła, że konsekwencją pracy jest możliwość przejścia na emeryturę. Poprosiła o 

zrozumienie, gdyż jest emerytem ze zlikwidowanej Szkoły Podstawowej Nr 1 i to, że dzisiaj 

emeryt, mówi o emerycie, to są konsekwencje tych wcześniejszych działań. Jedno z drugim się 

zazębia. W SP Nr 1 uprawnień 30 lecia nie miały 3 osoby, bo mając 30 lat pracy można odejść na 

emeryturę i można korzystać ze świadczeń tych, które daje Karta Nauczyciela. W zlikwidowanej 

SP Nr 1 trzech nauczycieli nie nabyło uprawnień w momencie likwidacji. Jeżeli nie nabyli 

uprawnień, to wystąpili z prośbą, aby ich zatrudnić w szkołach, żeby mogli godnie na emeryturę 

odejść. Okazało się, że ona i p. nie nabyły 30 lecia, bo nie otrzymały pracy w szkołach 

publicznych. To jest krzywdząca sytuacja. 

W. Kurowska zauważyła, że sytuacja była krzywdząca, ale z likwidowanych zakładów pracy, też 

nikt nie przejmuje się tym, czy zwalniani pracownicy będą mieli uprawnienia, czy nie. 

G. Konat poinformowała, że jako członek Komisji poczuwa się do obowiązku, że powinna o tym 

powiedzieć. W przyszłości, gdy placówki niepubliczne staną się publicznymi, to temat ten wróci. 

Dlatego mówi o sytuacji, która była początkiem tego, co się dzisiaj dzieje.  

K. Rolka zauważyła, że to, co miało miejsce przy likwidacji SP Nr 1 nie ma odzwierciedlenia w 

tym, co się dzieje w przedszkolach. Dodała, że przypisując obecnie emerytów z przedszkoli 

jednooddziałowych, nie zlikwidowanych, do jakieś istniejącej placówki prowadzonej przez 



gminę mogłoby nastąpić naruszenie dyscypliny finansów publicznych. Chyba, że ustawodawca 

doprecyzuje zapisy ustawy. 

W. Kurowska zauważyła, że powinno się zwrócić Ministerstwu uwagę, że jest taki problem. 

Większość gmin likwidowała placówki i wówczas przypisywała emerytów do istniejących 

placówek. 

K. Rolka poinformowała, że obecnie nauczyciel przechodzi na emeryturę po uzyskaniu wieku 

emerytalnego. 

G. Konat poinformowała, że była świadkiem rozmowy poza Paczkowem, gdzie w sprawę 

wkroczyły związki zawodowe i w przypadkach takich, gdzie niewiele osób brało udział 

wnioskowali, żeby wziąć pod ochronę nauczycieli w wieku przedemerytalnym, żeby mogli 

odejść na emeryturę z placówek publicznych.  

J. Dziasek zauważył, że problem wystąpił nie tylko w Paczkowie, ale również w innych gminach. 

W. Kurowska zauważyła, że takich przypadków jest naprawdę w skali kraju niewiele. 

M. Maluch zadała pytanie, dlaczego taką formę wybrano, skoro okazuje się to z niekorzyścią dla 

niektórych pracowników? 

K. Rolka odpowiedziała, że po rozmowach na wsiach wynikało, że każda społeczność chciała, 

aby nadal przedszkola funkcjonowały. W momencie likwidacji nie ma gwarancji, czy ktoś 

obejmie placówkę i będzie ją nadal prowadził. Ponadto te przedszkola są nadal publiczne i jest 

nad nimi nadzór Kuratorium. To jest trudny temat, gdyż Gminy nie stać na prowadzenie takich 

małych placówek, gdyż Gmina musiałaby stosować Kartę Nauczyciela. Natomiast w przypadku, 

gdy nadal przedszkole jest publiczne, ale prowadzone przez inny podmiot, świadczenie usług dla 

dzieci się nie zmienia, natomiast koszty utrzymania takiego przedszkola diametralnie się 

zmieniają, gdyż ten, kto prowadzi taką placówkę może zatrudniać na podstawie Kodeksu Pracy. 

Ona zadowolona jest z tego, jak przedszkola są prowadzone przez stowarzyszenia, przy obecnych 

niżu demograficznym. 

W. Kurowska zauważyła, że gdyby nadal Gmina prowadziła przedszkola jednooddziałowe, to 

dzisiaj prawdopodobnie kilku placówek już nie byłoby. 

G. Konat zauważyła, że pojawia się tutaj problem etyczny, bo różnie w palcówkach się działo. U 

nas w Paczkowie było to przykre, ale niektórzy nauczyciele przed emeryturą pomimo, że coś w 

szkole robili i mieli swój wkład w życiu społeczności lokalnej, mieli ograniczone dochody z tego 

tytułu, że nie przydzielono im godzin, a mogli mieć te godziny, bo były takie możliwości. Teraz, 

gdy porównany, to widać, że pracę otrzymują emeryci, którzy mają pensje i możliwości inne, 

natomiast w niektórych przypadkach, które dotyczyły kobiet, były przykre decyzje. Zabrakło 

etyki wśród kobiet, nauczycielek i matek. Dzisiaj więcej na ten temat nie chce mówić. 



K. Rolka odpowiedziała, że dzisiaj tutaj nie wyprostuje się spraw, które trzeba zamknąć. I tak w 

stosunku do pani, która podpisała wniosek, robiono wszystko, żeby tą panią przyjąć do 

przedszkola pomimo, że były różne oferty pracy. Mimo całej trudności o której p. G. Konat 

mówi, osoba ta była zatrudniona i odeszła na świadczenie z naszej placówki, i była wtedy bardzo 

zadowolona, i cieszyła się z tego, że może pracować i odjeść na świadczenie. Teraz idzie krok 

dalej i chciałaby skorzystać z funduszu, czemu się nie dziwi, gdyż każdy chciałby mieć 

dodatkowe środki. Osoby te mogą wystąpić na drogę sądową, ona niczego nie będzie utrudniać. 

Jeżeli sąd wskazałby, że można przypisać te osoby do innej placówki, to wówczas nie byłoby 

ryzyka naruszenia dyscypliny finansów publicznych. 

W. Kurowska zauważyła, że trzeba zwrócić Ministerstwu uwagę na ten problem. 

K. Rolka odpowiedziała, że wnioskodawczynie otrzymały odpowiedź na swoje pismo, gdzie 

podtrzymano poprzednie stanowisko. 

Przewodnicząca Komisji sformułowała wniosek: 

Komisja zapoznała się z pismem w sprawie funduszu socjalnego dla emerytowanych nauczycieli 

z przedszkoli prowadzonych obecnie przez Stowarzyszenia. Komisja pismo przyjęła do 

wiadomości i kieruje do Burmistrza celem rozpatrzenia i udzielenia odpowiedzi. 

Wniosek został przyjęty jednogłośnie. 

Na posiedzeniu nie rozpatrywano innych spraw. Na tym Przewodnicząca zakończyła posiedzenie 

Komisji.  

Protokołowała:      Przewodnicząca posiedzenia: 

Alicja Góral Sowa      Beata Korytkowska 

 

 

 

 


